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Změny na Obecním úřadě ve Čkyni                                           
Nový místostarosta  

       Ve vedení Obce Čkyně došlo ke změně na postu místostarosty. Dosavadní místosta-
rosta Stanislav Chval ukončil své působení v této funkci, ale nadále zůstává členem  
rady obce. Obecní zastupitelstvo na svém podzimním zasedání zvolilo jeho nástupcem 
Jindřicha Jelínka, který se ujal této role. 
       Stanislav Chval se téměř 30 let na postu starosty a místostarosty podílel na řadě  
projektů a aktivit, které pomohly rozvoji obce. Jeho práci bychom rádi ocenili a poděkovali 
mu za jeho nasazení a úsilí, které věnoval rozvoji obce a jejích osad. 
       Nový místostarosta Jindřich Jelínek se bude snažit na tuto práci navázat a přinést do 
vedení obce nové nápady i energii. Obyvatelé obce i obecní zastupitelé mu přejí mnoho 
úspěchů v jeho nové funkci. 
       Přejeme oběma pánům vše dobré – Stanislavu Chvalovi hodně úspěchů v jeho dalších 
aktivitách a Jindřichu Jelínkovi úspěšný start v nové roli. 
 

n n n 
 

Nová podoba Technických služeb  
       Obec Čkyně oznamuje významnou změnu ve fungování Technických služeb.  
Dosavadní společnost TS obce Čkyně s.r.o. byla transformována na organizační složku 
obce, která nyní nese název Technické služby Čkyně. Tento krok má za cíl zjednodušit  
a zefektivnit správu a provoz technických služeb v naší obci. 
       Nově vzniklá organizační složka převzala všechny aktivity a činnosti původní  
společnosti TS obce Čkyně s.r.o. Obyvatelé obce se tak nemusí obávat změn v poskytova-
ných službách – vše bude pokračovat plynule a minimálně na stejné, spíše vyšší úrovni 
jako dosud. 
       Vedoucím Technických služeb Čkyně byl jmenován Miroslav Kavlík, který přebírá 
odpovědnost za vedení této organizační složky. Jeho zkušenosti a odborné znalosti budou 
jistě přínosem při zajištění plynulého chodu služeb a řešení technických potřeb obce. 
       Více informací a prostor pro případné dotazy můžete najít na webových stránkách 
obce: https://www.ckyne.cz/technicke-sluzby-ckyne/ . 
       Zároveň bychom touto cestou poděkovali panu Jaroslavu Hlinkovi, který 25 let  
vedl TS obce Čkyně s.r.o. Přejeme mu tímto mnoho zdraví a spokojenosti v nové etapě 
jeho života. 
       Děkujeme všem, kteří se na této změně podíleli, a věříme, že nový model Technických 
služeb bude přínosem jak pro obec, tak pro její občany. 

Zastupitelstvo obce 
 

Co je u nás nového

AKTUALITY ze života Čkyně

Slovo starostky   
Milí spoluobčané, 
 
      s příchodem nového roku 2025 
bych Vám ráda popřála hodně zdraví, 
štěstí, spokojenosti a radosti v každo-
denním životě. Ať Vám tento rok  
přinese nové příležitosti, splněná přání 
a klid v duši. 
 
      Rok, který máme za sebou, byl 
plný výzev i úspěchů. Něco končí, ale 
něco nového začíná – a to platí nejen 
pro životy nás všech, ale také pro naši 
obec. V těchto dnech dochází ke změ-
nám na obecním úřadě, což přináší 
příležitost k novým pohledům a nápa-
dům, které mohou Čkyni posunout 
dál. 
      Chci Vás ujistit, že společně se 
zastupiteli a zaměstnanci obce bu-
deme nadále usilovat o to, aby naše 
obec byla místem, kde se dobře žije, 
kde se všichni cítí doma a kde se  
společně těšíme z našich úspěchů. 
Vaše podpora, zájem a spolupráce 
jsou pro nás klíčové, a proto se těším 
na otevřený dialog i v roce 2025. 
       Do tohoto nového roku vstupujme 
s nadějí a odvahou. Věřím, že nás če-
kají nejen nové výzvy, ale i radostné 
okamžiky a významné kroky pro naši 
obec. 
      S úctou a přáním všeho dobrého, 
 

Stanislava Tůmová 
starostka obce Čkyně 
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       Celorepublikové sociodemografické tren- 
dy snižování porodnosti se naštěstí nepro-
pisují do matričních evidencí obce Čkyně. 
Zatímco před rokem matrika evidovala osm 
narozených miminek, v roce 2024 to bylo  
již o téměř 75 % více, tedy celkem 14 dětí. 
Zatímco v roce 2023 nepatrně mezi naroze-
nými miminky vedly holčičky, kterých se  
narodilo 5, a chlapci byli 3, v roce 2024 se 
genderové statistiky obrátily a chlapci dorov-
nali „skóre.“  
      Nejoblíbenějšími jmény byly Adam  
a Ella, přičemž pro obě tato jména se rodiče 
rozhodli hned dvakrát. První jmeniny v roce 
2025 oslaví rovněž Dominik, Maxmilián, 

Adam, Jakub, Jáchym, Antonín a Václav  
a z ženských zástupkyň Natálie, Mariana, 
Jana či Amélie.  
      Nepatrně se rovněž snížil počet obyvatel 
a meziročně se mírně snížil počet úmrtí.  
V roce 2023 bylo pod Obecním úřadem 
Čkyně registrováno 1 518 lidí, v roce 2024  
to bylo 1 516 obyvatel.  
      Zatímco v roce 2023 bylo evidováno  
18 úmrtí, v loňském roce se jednalo o počet 
15 osob.  
      Celkem 19 osob z Čkyně a obcí patřících 
pod čkyňskou administrativu rovněž osla-
vilo v minulém roce kulaté jubileum, tedy 
věk 80, 85 či 90 let.  

Sňatky v kostele, na úřadě i na zámku 
      V roce 2024 bylo uzavřeno 8 manželství, 
z toho 1 církevní. Pět snoubeneckých párů 
dalo přednost prostorám obřadní síně Obec-
ního úřadu ve Čkyni. Další dva sňatky se 
uskutečnily na zámku Skalice v Bohumili-
cích a jeden církevní sňatek proběhl v kostele 
Nejsvětější trojice rovněž v Bohumilicích. 
      V minulém roce se uskutečnily i dvě zlaté 
svatby, tedy takové, u kterých uplynulo 50 let 
od jejich uzavření, a týkaly se jednoho manžel- 
ského páru z Bohumilic a jednoho z Dolan.  
      Za poskytnuté údaje děkujeme paní 
Vendule Černohorské z matriky Obecního 
úřadu ve Čkyni. 

Matriční čísla za rok 2024  
Matrika ve Čkyni zaznamenala v roce 2024 nárůst jak počtu uzavřených sňatků, tak počtu narozených miminek.  
Podle statistiky matričního úřadu se narodilo 14 dětí. Mezi chlapeckými jmény se objevil dvakrát Adam, ale také  
Václav či Antonín, u dívek figurovala dvakrát Ella, ale také Natálie, Amélie nebo Mariana. Celkem bylo evidováno 
8 sňatků a 15 úmrtí. 

       Čestné uznání vyslovilo zastupitelstvo města  
Vimperk na začátku svého zasedání 9. prosince pěti 
mužům za záchranu života a poskytnutí pomoci při 
ohrožení života. Petr Mondl ze Čkyně společně s Janem 
Fialou, Markem Hrabákem a Dušanem Preněkem  
převážně z okolních vesnic přispěchali na pomoc ženě, 
kterou hrozilo rozdrtit vlastní auto. 12. října 2024  
odjížděla z Výškovic ze setkání rodáků. Hledala spadlé 
brýle, zastavila vůz, vystoupila a sklonila se pod volant. 
Vůz se však rozjel, jeho otevřené dveře se zasekly o ka-
menný sloupek u cesty a žena zůstala sevřena mezi nimi 
a trupem vozidla, které na ni začalo působit svou vahou. 
Čtyři dotyční auto zadrželi, odtlačili a ženě, která ne-
mohla dýchat, poskytli první pomoc podle instrukcí 
další přítomné do příjezdu záchranné služby.  
       Všichni ocenění obdrželi na památku skleněnou 
plastiku se symboly města. Petr Mondl (na fotografii  
se starostkou obce Čkyně Stanislavou Tůmovou vlevo 
a starostkou města Vimperk vpravo) se 9. prosince  
nemohl předání zúčastnit a ocenění dostal zvlášť 15. 
ledna 2025 ve Čkyni.  

 Zdroj: MÚ Vimperk, foto: J. Tůma  

Oceněný zachránce lidského života je ze Čkyně 

                                                                          2022                                       2023                                       2024 
    počet obyvatel                                           1 524                                    1 518                                     1 516 
    úmrtí                                                             15                                          18                                          15 
    děti                                                                 13                                           8                                           14 
     svatby                                                              6                                            3                                            8 

Adéla Matejová 
 

Srovnání let 2022, 2023 a 2024
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AKTUALITY ze života Čkyně

Z obecního úřadu

      Dle nejnovějších vědeckých poznatků 
provází pes člověka už více než 23 tisíc let. 
Nejstarší přátelství mezi člověkem a zvířetem 
se těší oblibě v České republice – psího maz-
líčka vlastní totiž cca každý její třetí obyvatel. 
S vlastnictvím zvířete se pojí ale zodpověd-
nost za jeho chování ve veřejném prostoru. 
Musím mít na ulici psa na vodítku, nebo 
může běhat na volno? A jak je to s pobíhá-
ním u pozemních komunikací? Pokud  
se chcete chovat ohleduplně a zároveň 
svému psovi dopřát přirozený pohyb, je 
třeba zohledňovat fakt, že ne každý sdílí 
nadšení ze setkání s psím společníkem tak 
jako „pejskaři.“  
 
Pohyb v obci a ve městě 
      Pravidla pro pohyb psů nestanovuje 
zákon, nýbrž samy obce. Ty si je určují  
pomocí obecně závazné vyhlášky. Je v ní 
napsáno, za jakých podmínek se se svým 
psem můžete pohybovat obcí. Obec Čkyně 
touto vyhláškou nedisponuje. Nicméně je 
třeba zdůraznit, že i bez existence platné 
vyhlášky podle zákona zodpovídá majitel 
psa za veškeré škody, které pes způsobí.  
I za případy, kdy pes zraní jiného člověka. 
Také člověk vedoucí psa musí dodržovat 
veškerá přiměřená bezpečnostní opatření.  
      Mít psa pod kontrolou neznamená na 
psa volat a pískat, ale ani bezpodmínečně 
jej vždy držet na vodítku. Stačí jej vést těsně 
vedle sebe, aby se zamezil kontakt s ostat-
ními osobami či zvířaty. Asi nejvýznamnější 
povinnost psího majitele a jeho slušnost je 
po svém psím miláčkovi patřičně uklidit. 

Povinnost sebrat po svém psovi „hromádku“ 
vyplývá ze zákona o některých přestupcích 
č. 251/2016 Sb. Majitel psa (i osoba, jež psa 
doprovází), který ponechá exkrementy na 
veřejném prostranství, se dopouští pře-
stupku proti veřejnému pořádku. Za ten 
mu hrozí bloková pokuta až do výše 10 tisíc 
korun nebo v krajním případě až dvaceti-
tisícová sankce ve správním řízení.  
      Co se týká vstupu do restaurací, obcho-
dů či ubytovacích služeb a podobně, s vý-
jimkou vodicích a asistenčních psů závisí 
čistě na rozhodnutí majitele či provozova-
tele podniku. Na některá místa je zakázáno 
vodit psy i na vodítku. 
 
Pohyb po pozemních komunikacích 
      Vlastník nebo držitel psů je rovněž  
povinen zabránit pobíhání těchto zvířat po 
pozemní komunikaci. Volným pobíháním 
se rozumí každá situace, kdy pes není na 
vodítku, tedy není fyzicky spojen s osobou, 
která zvíře vede. Vedle dálnic a silnic jsou 
pozemními komunikacemi i místní a úče-
lové komunikace, kam patří i chodníky  
a lesní cesty. 
      Je dobré si připomenout, že i chodec je 
účastníkem provozu na pozemních komu-
nikacích a vztahuje se na něj zákon o pozem- 
ních komunikacích a zákon o silničním 
provozu. Majitel volně pobíhajícího psa by 
mohl tak porušit ustanovení zákona o silnič- 
ním provozu, a to v případě, že pes pobíhá 
po pozemní komunikaci. Rozpory či nejas-
nosti někdy vznikají v souvislosti s cyklo-
trasami. Dle Ministerstva dopravy z roku 

2017 platí pro pohyb na cyklotrase stejná 
pravidla jako pro pozemní komunikaci,  
po které vede, ať už se jedná o silnici či 
chodník. 
 
Pohyb psa na louce a v lese 
      Na zákaz volného pobíhání psů v lesním 
porostu (ale i dalších domácích zvířat včetně 
zájmových a farmových chovů) myslí zákon 
o myslivosti. Mimo vliv majitele nebo ve-
doucího nesmí být pes volně puštěný na 
celém území takzvané honitby. Tedy na 
každém kousku půdy, kde je oficiálně po-
volena myslivecká činnost. Patří sem nejen 
lesy, louky nebo pole, ale i lesní nebo polní 
cesty. A to i v případě, že majitel zvíře cvičí. 
K výcviku na volno můžete dostat výjimku 
jen od místního mysliveckého sdružení. 
Výjimku mají vlastníci loveckého, slepec-
kého, zdravotnického, vojenského či slu-
žebního psa.  
      Volný pohyb psa je naopak povolen na 
plochách, které jsou k pobíhání psů určeny 
obecní vyhláškou, případně označeny pik-
togramem (např. oplocená psí hřiště a pro-
story určené k výcviku psů).  
 
Jak řešit volně pobíhající psy bez majitele? 
      V případech, kdy potkáte volně pobí-
hajícího psa bez zjevného majitele, můžete 
se obrátit na Městskou policii. Na místo 
pak bude vyslána hlídka, která se pomocí 
různých odchytových prostředků pokusí 
psa odchytit a zjistit jeho majitele. 
 

Adéla Matejová

Pes – přítel člověka? Ne vždy pro každého 
 

Jak se zachovat při kontaktu s cizím psem  
 
      Hlavním pravidlem je zůstat klidně stát a vyhnout se 
přímému očnímu kontaktu, většina psů o vás po chvíli 
ztratí zájem. Psa nezastrašujte ani nevyzývejte k šarvátce. 
Zhodnoťte situaci a očima hledejte případnou únikovou 
cestu a majitele psa. Nehýbejte zběsile rukama, protože 
hýbající se ruce jsou většinou první část těla, do které pes 
kousne. Jestliže jste cyklista, nepokoušejte se ujet. Nikdy 
se k psovi neotáčejte zády a opravdu nikdy neutíkejte.  
Většina psů nenajde odvahu postavit se někomu, kdo je  
v klidu, ale běžícího člověka může pes zezadu snadno 
kousnout. 

Zdroj: Policie ČR
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Stalo se

       V pondělí 23. prosince se v sále kulturního domu 
konal již 17. čkyňský živý Betlém.  
 
      Chceme touto cestou opět poděkovat všem, kteří 
se na něm podíleli – hudebníkům, zpěvačkám z ko-
morního sboru Rosetta, všem členům, příznivcům  
a rodinným příslušníkům KOS Čkyně i místnímu 
dorostu.  
 
      Velké poděkování za odvahu také trojici v hlavní 
roli – malému „Ježíškovi“ Mirečkovi, „Marii“ Adéle 
Podlešákové a „Josefu“ Miroslavu Klímovi. 
 
  

Text a foto: Pavel Pechoušek 

Živý Betlém ve Čkyni již po sedmnácté

      Více než stovka nadšených diváků sledovala  
31. prosince na vrchu Věnec pohádkové divadelní 
představení v podání ochotníků z Národního divadla 
Čkyně. Pavel Opletal, Karel Remeš, Filip Děd a Pavel 
Pechoušek tu tradičně sehráli svou autorskou pohádku, 
tentokrát O hloupém Honzovi. Ta měla premiéru  
o čkyňské pouti v roce 2020. Představení se na Věnci 
konalo již čtvrtý rok po sobě.  
      Divadelní novinku, která pojednává o velké lásce 
princezny Solárky a prince Větrníka, amatérští umělci 
sehrát nemohli, protože se jedná o kus náročný na čas 
i kostýmy. Herci s touto ekologickou pohádkou, kde 
dětem z jeviště vysvětlují složité téma klimatické změny, 
aktuálně brázdí republiku a hrají ji po školách a škol-
kách od Plzně po Břeclav. 

Text a foto: Pavel Pechoušek 

Ochotníci sehráli na Silvestra Hloupého Honzu

      Již tradičně se obec Čkyně zapojila do 
Tříkrálové sbírky iniciované Charitou České 
republiky. Letos se podařilo vybrat 27 175 Kč. 
V roce 2025 se této role kromě několika  
dalších skupin ujala 2. třída „Kašpárků“ z MŠ 
Čkyně, zvládli to na výbornou a patří jim za 
to náš velký dík.  
      Příspěvky dárců z prachatického regionu 
poputují tento rok na podporu Azylové 
domu sv. Petra pro muže v Záblatí, Charit-
ního domova sv. Dominika Savia pro matky  
s dětmi v Prachaticích či do Domu klidného 
stáří v Pravětíně. 

Adéla Matejová

Tři králové předali radost a požehnání i v roce 2025
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AKTUALITY ze života Čkyně

Synagoga Čkyně – vánoční akce

30. listopadu 2024 – Benefiční koncert na podporu rekonstrukce synagogy ve Volyni.  
Celkem bylo vybráno a předáno 10 727,- Kč. Vystoupili Přemysl Filous (příčná flétna), Jitka Nestřebová (klavír) a Štěpán Filous jako host.  

Více informací o projektu na https://www.synagogavolyne.cz 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
   

    10. prosince 2024 – koncert Základní umělecké školy ve Čkyni.                         14. prosince 2024 – koncert čkyňských sborů. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
27. prosince 2024 – tradiční koncert Klarinetového souboru z Prachatic se zpěvačkou Petrou Sovovou,  

letos u nás již po desáté.  
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Vánoční setkání seniorů

Venkovní hokejový turnaj v duchu kanadských Winter Classics

Foto Ivana Růžičková
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AKTUALITY ze života Čkyně

Z našich mateřských školek

      Ke konci loňského roku u nás ve školičce 
proběhlo hodně aktivit. Na počátku prosince 
jsme se chystali, tak jako všichni, na příchod 
Mikuláše. Pro velkou nemocnost dětí jsme 
ale jeho návštěvu museli o týden odložit. Děti 
se naučily pěkné básničky, ale když se Miku-
láš objevil ve dveřích, (čerti k nám mají vstup 
zakázán), ze sebe stejně nevydaly ani hlásek.  
      Chceme velice poděkovat některým ro-
dičům za přispění do mikulášské nadílky, 
místní prodejně COOP, která věnovala  
sponzorský dar v podobě sladkostí, a v ne-
poslední řadě i naší paní ředitelce Ludmile 
Půbalové. Takže mikulášská taška byla  
pěkně bohatá. 
      Děkujeme paní starostce i celému obec-
nímu úřadu za realizaci skvělého nápadu  
v podobě nádherné schránky na poštu pro 
Ježíška v zahradě obecního úřadu. Všechny 
naše děti si napsaly (nebo spíše nalepily)  
dopisy Ježíškovi, které jsme tam byli spo-
lečně vložit. Dětem se moc líbil i velký  
pověšený zvon, na který si všechny zazvonily. 

      Ve školce začalo velké těšení na vánoční 
stromeček a dárky, které jim Ježíšek přinese. 
Poděkování opět patří některým rodičům, 
kteří přinesli dárky ve formě hraček, nebo 
tolik potřebných výtvarných potřeb. 
      Čas od Mikuláše do Vánoc utíkal dosti 
rychle, ale i tak jsme stihli s dětmi společně 
vytvořit pro rodiče krásná přáníčka. Na- 
jednou tady byl 20. prosinec, den, kdy do 
školky přišel Ježíšek, a také poslední den 
před vánočními prázdninami. Bohužel 
hodně dětí nám zase onemocnělo, takže se  
s novými hračkami ve školce potěšily až po 
Novém roce. Provoz jsme zahájili již 2. ledna 
2025. Během prvního měsíce bychom mezi 
námi měli přivítat dvě nové děti. Snad se jim 
tady bude líbit a budou spokojené. 
             Za chvíli už budeme vyhlížet jaro, slu-
níčko a hezké počasí, abychom mohli chodit 
na delší procházky, na dětské hřiště a udě-
láme si s dětmi i výlet vláčkem. 

Za Miniškoličku Brouček Čkyně  
Šárka Žlábková  

Konec roku v Miniškoličce Brouček 

inzerce
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      Pomalu jsme se rozloučili s barvami 
podzimu a už k nám přijel na zahradu sv. 
Martin. Letos dorazil se skutečným bílým 
koníčkem, kterého jsme si mohli pohladit. 
Moc děkujeme jízdárně na zámku Skalice  
v Bohumilicích za tento zážitek.  
      A už přichází advent, nejkrásnější období 
v roce, na které jsme se všichni moc těšili.  
V tomto čase jsme se věnovali výzdobě naší 
mateřské školy a především dekoracím  
na zahradě, kde jsme letos připravili celý 
program vánoční besídky. Vánoční strome-
ček jsme přesunuli na přední část zahrady 
a přípravy programu mohly začít. Krásná 
nová světýlka nám ozářila zahradu, jsme 
vděčni za spolupráci všem, co se podíleli 
při zdobení a přípravách. Děkujeme také 
všem, kdo se besídky zúčastnili, dětem dělá 

radost, když se mohou na něčem podílet  
a chystat pro své blízké překvapení.  
      Přípravy na Vánoce vrcholily, dozvěděli 
jsme se, jak to bylo s narozením Ježíška,  
zazpívali jsme si koledy a poslali přání Je-
žíškovi. Všechny děti se už nemohly dočkat 
jeho příchodu, ale nejdříve by nás měl 
přece navštívit sv. Mikuláš. Jestlipak přijde? 
Byli jsme hodní? Nezlobili jsme? Samo-
zřejmě, že přišel, i s andělíčkem a čerty. 
Všechny děti obdaroval a ony mu na oplátku 
zazpívaly nebo přednesly básničku.  
      Nedočkavě očekávaný příchod Ježíška 
byl asi největší odměnou. Děti byly nad-
šené z dárečků a s kamarády pozorovaly, co 
jim letos do MŠ Ježíšek nadělil. Největší 
úspěch měla hra „Zubní lékař.‘‘ Děti mo-
delují zoubky s nadšením doteď.  

      Přehoupl se svátek Tří králů a my už  
s nedočkavostí vyhlížíme trochu větší sně-
hovou nadílku, abychom si užili všechny 
radovánky, co k zimě patří, a mohli uspo-
řádat naši již tradiční zimní olympiádu. 
      Společně se chystáme také ke krmelci 
nakrmit zvířátka v lese.  
      Moc děkujeme dětem ze třídy od Kaš-
párka, které se vydaly na charitativní cestu 
tří králů a pomohly tak dobré věci.  
      Nyní vítáme v MŠ nové kamarády, první 
třída se nám zase o trochu rozroste.  
 
      Všem přejeme do nového roku hlavně 
zdraví a každodenní radosti. 
 

Simona Šperlová,  
zástupkyně ředitele pro MŠ  

Zimní čas v mateřské škole

inzerce
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Vánoční strom ZŠ Čkyně nejkrásnější  
v okrese i kraji!

Ze školních lavic

K tradiční akci naší školy patří rozsvícení vánočního stromu, které proběhlo 2. prosince. O program se postarali žáci prvního stupně.  
Pro veřejnost byl přichystán stánek s teplým čajem a malým občerstvením. 

      V prosinci na stránkách Prachatického 
deníku proběhla online soutěž o nejkrás-
nější vánoční strom v okrese Prachatice. 
Jen díky přátelům školy, žákům, rodičům, 
známým i neznámým se stal strom u ZŠ 
Čkyně nejkrásnějším nejen v prachatickém 
okrese, ale i v celém Jihočeském kraji. Obě 
vítězství jsou pro nás velkou ctí!  
      Náš strom postoupil do dalšího kola  
a bojoval s dalšími třinácti stromy v rámci 
celé republiky. I tam byl určitě konkuren-
tem a my jsme hrdí, že obsadil 10. příčku 
ze všech vánoční stromů v ČR.  

      Upřímně všem hlasujícím a podporo-
vatelům děkujeme!  

n n n 
 

      O co se hrálo? Vítěz okresního kola  
získal možnost zveřejnění speciálního 
článku na webových stránkách Deníku  
v hodnotě 7 000 Kč. Vítěz krajského kola 
získává takovou možnost hned dvakrát.  
 
      O uskutečnění výhry vás určitě bu-
deme informovat prostřednictvím našeho 
facebooku i na webu školy. 

Máme za sebou první polovinu školního roku…
      Ve škole se toho na podzim událo 
mnoho. Naši žáci si zpestřili výuku růz-
nými exkurzemi, výjezdy, návštěvami diva-
delních představení. Občas nevyjíždíme 
my, ale zůstáváme pěkně ve svém, jen nám 
ten den, vyučovací hodinu oživí někdo jiný. 
I takové akce máme rádi a jsou příjemné 
pro obě strany. Ne vše se nám daří zdoku-
mentovat, proto jsou ve fotogalerii níže 
fotky jen z některých vybraných akcí.  
      Na podzim se většinou rozjíždí první 
školní, ale i okresní kola soutěží a olympiád, 
ve kterých máme své zástupce a nadšence 
a ve kterých se našim žákům velmi daří. 

      Začátek kalendářního roku pak patří 
dalším soutěžím – v lednu a v únoru pro-
běhnou okresní kola olympiád z dějepisu, 
z českého jazyka, z anglického i německého 
jazyka, zeměpisu nebo z matematiky, v břez-
nu pak přírodopis, fyzika nebo recitace. Na 
své si přijdou i sportovně nadaní jedinci.  
      O všech soutěžích a olympiádách, které 
nás čekají v průběhu celé druhé poloviny 
roku, Vás budeme informovat v dalších  
číslech Aktualit. 
      I v druhé polovině roku nás toho 
mnoho čeká. Těšíme se na další zážitky. 
Prvňáčci vyrazí začátkem února na mini-

lyžáček, kam budou dojíždět vlakem, na 
oběd už budou zpátky. Na začátku března 
pak čeká týdenní pobytový lyžák sedmáky, 
ti se chystají na Zadov. V dubnu někteří  
zájemci osmých a devátých tříd navštíví 
Londýn.  
      Určitě nás čekají další kulturní výjezdy, 
vzdělávací exkurze, návštěvy knihovny, ale 
těšíme se i na odborníky, které si zveme 
mezi nás. 
      Více informací a fotek o událostech, 
menších i větších, sledujte na našem face-
bookovém profilu a na webových stránkách 
školy. 
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Osmáci a deváťáci 20. listopadu zhlédli divadelní představení Kytice v Divadle Fráni Šrámka v Písku. Navštívili i Sladovnu,  
kde pro ně byl připraven program. V tomtéž divadle zhlédly I., II. a III. třídy 3. prosince Vánoční příběh. 

 

Kulturní zážitek si nenechaly ujít ani čtvrťáci a páťáci,  
kteří vyrazili 9. prosince do divadla v Českém Krumlově  

a zhlédli Pohádky na Vánoce. 

Pro první stupeň si studentka Jindřiška Tomšovicová připravila  
povídání o dentální hygieně. Žáci si tak názorně vyzkoušeli,  

jak se správně starat o své zoubky. 

Poslední školní den patřil zejména na prvním stupni třídním besídkám.  
Děti si přinesly cukroví, zahrály si hry, zazpívaly koledy a předaly dárečky.
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I na druhém stupni byl poslední školní den jiný.  
Ten se nesl v duchu vánočního kvízování a zábavného soutěžení – týmy zvládly například netradiční „lyžování“ v tělocvičně,  

jehož cílem bylo ozdobení vánočního stromečku co nejvíce vločkami. Nebo sbíraly dárečky s čísly svého družstva.  
Závěr dne patřil také krátkým třídním besídkám.

Podzim byl velmi úspěšný pro naše sportovce – mladší i starší kategorii.  
V listopadu přivezli mladší žáci 1. místo a starší žáci 3. místo z okresního 

kola ve florbalu. Úspěšní byli i v sálové kopané v prosinci – mladší žáci 
vybojovali 3. místo a starší žáci 2. místo. 

 

První soutěžní vědomostní vlaštovkou byla  
oblíbená matematická soutěž Pythagoriáda.  

Úspěšným řešitelem a vítězem své kategorie v okresním kole se stal  
Šimon Markytán z VIII.B. 
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Beseda s bývalým ředitelem ZŠ Čkyně Stanislavem Mauricem  
a jeho nástupcem Radkem Bůžkem

Foto: Pavel Pechoušek

Beseda Pavla Pechouška
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Vaše otázky,  
naše odpovědi 

 
1.  

Využíváte AI (umělá inteligence) 
při tvorbě Aktualit? 
 
      Ano, umělou inteligenci při tvor-
bě Aktualit zkoušíme používat. Podíl 
její tvorby je maximálně okolo 10 %. 
Nadále ale dáváme absolutní před-
nost článkům od konkrétních přispě-
vovatelů. 
 
 

2.  
Kam se ztratil svatý ve vaně 
z mostu u OÚ? 
 
      Obraz svatého Jana Nepomuc-
kého, který je chráněn plechovou 
stříškou, je v současné době u res-
taurátora. Jelikož si myslíme, že se 
jedná o raritu, která k obci Čkyně 
patří, rádi bychom ji v první polo-
vině roku chtěli vrátit na své místo. 
 
 

3.  
Má obec ke koupi pozemky pro 
stavbu rodinného domu? 
 
      V současné době obec nedispo-
nuje žádným pozemkem, který by 
mohla nabídnout k prodeji pro  
bytovou zástavbu. 
 
 

4.  
Mám několik postřehů, které  
bych Vám rád předal? 
 
      Za jakékoli postřehy předem 
děkujeme a budeme rádi, když nám 
je zašlete na e-mail: 

info@ouckyne.cz 
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Aktuality z čkyňských obcí

Onšovice 
V Onšovicích to žije

        V sále U Jelínků v Onšovicích proběhla 
v sobotu 28. 9. pouťová zábava. K tanci  
a poslechu zahrála skupina Unicol. I přesto, 
že nepraskal sál „ve švech,“ všichni, kdo přišli, 
si jej náležitě užili. Šlo sice o 1. ročník, ale 
bude se určitě pokračovat.  
        Na svátek sv. Štěpána proběhl tradiční, 

již léta pořádaný, Countrybál. Dříve probíhal 
v duchu pouze zvaných hostí. Letos jsme  
prostřednictvím plakátů a přes internet oslo-
vili mnohem více lidí, takže byl obsazený  
i balkón. K tanci skvěle zahráli Brnky Boys  
z Vimperka a nálada byla skvělá. 
        V únoru bude již druhý ročník zabijačky 

s hudbou. Přesný termín bude oznámený  
v průběhu ledna.  
        Sledujte nás na Instagramu /salujelinku/ 
a Facebooku a na plakátovacích plochách.  
        Další akce budou včas oznámeny. 
 

Miloslava Novotná, Onšovice 

inzerce
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        V Horosedlech máme malý rybník  
– požární nádrž. Léta jsou v něm kapři a v let-
ních měsících si děti i sportovně zarybařily, 
aby pak ryby vrátily nazpět.  
        Letos jsme se my, místní hasiči, smluvili, 
že by stálo za to rybník před Vánoci vyčistit  
a vylovit, rozdat si na vánoční stůl kapry,  
vybrat plevelné ryby a zbytek pustit zpět. 
Před zimou při krmení se voda doslova  
vařila, a proto jsme za velkého očekávání  
přizvali zkušené malenické rybáře a v sobotu 
21. 12. jsme začali rybník vypouštět. Už po 

několika okamžicích jsme na březích objevili 
větší množství šupin a vyšlapanou stezku. 
Bohužel pro všechny zúčastněné se stalo to 
nejhorší. Vydra výrazně snížila počet rybí  
populace a nechala nám něco menších a pro 
ukázku jednoho většího kapra. A jako bonus 
tři kyblíky plevelných ryb.  
        Po všeobecném pláči jsme na letošní rok 
2025 objednali novou násadu a pro příště  
zabezpečíme prostor tak, aby si „Vydrýsek“  
k rybě ani nepřivoněl. 
 

Horosedly 
Výlov rybníka v Horosedlech

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

        Dne 23. 12. 2024 jsme se v Horosedlech 
sešli k devátému ročníku Vánočního zpívání 
koled. Naladili jsme se příjemně spolu  
s obyvateli Horosedel i hosty z okolí na nad-
cházející vánoční svátky. Podruhé za sebou 
jsme se sešli přímo v naší kapličce, kde jsme 
v počtu skoro 30 zpěváků za hudebního  
doprovodu Jany Tláskalové a Zdeňka Škopka 
zazpívali více než 10 vánočních koled. K za-
hřátí byl alkoholický i nealkoholický punč  
i s občerstvením. A jako každý rok k atmo-
sféře Vánoc svítil vánoční stromek, který  
rozsvěcíme na začátku adventu. 

Vánoční zpívání koled

V klubovně hasičské zbrojnice v Horosedlech 
se místní hasiči v neděli 29. 12. 2024 sešli  
k tradiční výroční schůzi.  
 
        Zhodnotili jsme uplynulý rok, kdy jsme 
zasahovali při povodních čerpáním vody  
ze sklepů a odstraněním padlých stromů. 
        Sportovní oddíl se zúčastnil 10 soutěží  
v požárním sportu a konečně jsme se jako 
každoročně zúčastnili Malinových slavností 
v Malenicích a uspořádali Kachní hody. Obě 
akce se povedly a určitě to zopakujeme v roce 
2025.  
        Schůze se zúčastnila naše paní starostka 
Ing. Tůmová a hosté ze spřátelených hasič-
ských sborů ze Čkyně, Malenic a Vacovic.  
 
        Všem moc děkuji za účast a přeji  
v novém roce 2025 hodně zdraví a pohody. 
 

Vladimír Luks,  
Horosedly 

Výroční členská schůze hasičů
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Sbor dobrovolných hasičů

      Sbor dobrovolných hasičů ve Čkyni má 
za sebou rok plný aktivit, zásahů a nových 
příležitostí. Rok 2024 jsme zahájili tradič-
ním hasičským plesem, který přilákal velké 
množství návštěvníků. Večer zpestřilo vy-
stoupení členů naší jednotky, které sklidilo 
bouřlivý potlesk.  
      V únoru jsme se zúčastnili masopust-
ního průvodu. Na jaře jsme v obci organi-
zovali sběr železného odpadu a nechybělo 
tradiční stavění máje v parku. 
      Za zmínku stojí také dětský den, který 
jsme spolupořádali s místními spolky a který 
byl plný radosti a zábavy.  
      V červnu jsme se zúčastnili historicky 
prvního setkání hasičských praporů v Telči, 
kde se sešlo 694 praporů z celé republiky. 
Novinkou letošního roku bylo předpou-
ťové posezení v hasičárně, při kterém jsme 
připravili pečené prase a nabídli místním 

příjemný den plný dobré nálady. Rok jsme 
zakončili oblíbenými vepřovými hody, 
které se těšily velké účasti. 
 
Zásahy a brigády 
      Během loňského roku jsme nezaháleli 
ani při zásazích. Naše jednotka, která čítá 
16 aktivních členů, vyjížděla celkem třiadva-
cetkrát. Zasahovali jsme u tří požárů, sedmi 
případů odstranění nebezpečného hmyzu 
a čtyř padlých stromů. Třikrát jsme se za-
pojili do pátrání po pohřešovaných osobách, 
což vždy dopadlo dobře. Dvakrát jsme  
asistovali záchranné službě při transportu 
pacienta.  
      Letní přívalové deště nás zaměstnali 
jedním výjezdem do lčovické chatové oblasti. 
V záři jsme se připravovali na možné povod-
ně a napytlovali přibližně 800 pytlů písku, 
které naštěstí nebyly nakonec potřeba. Také 

jsme asistovali v Předenicích u propadlé 
střechy, která ohrožovala sousední stavení. 
      Během léta jsme se pustili do odvodnění 
hasičárny, což se nám podařilo zvládnout 
za pouhé tři dny. Další důležitou akcí bylo 
rozšíření garáže, díky čemuž jsme zlepšili 
akceschopnost jednotky. 
 
Soutěže 
      Na okrskové soutěži v Dolanech repre-
zentovalo naše družstvo mužů a dětí.  
      Veteránské družstvo získalo krásné 
druhé místo na klání v Budilově.  
 
Poděkování 
      Děkujeme všem členům, obci i občanům 
za podporu a těšíme se na další společné 
akce v letošním roce.  
  

SDH Čkyně 

Rok 2024 očima hasičů

Staň se mladým  
hasičem! 

Zajímá tě práce hasiče, rád(a) sportuješ  
nebo se chceš prostě přiučit něco nového?  

Tak neváhej a přidej se mezi nás – čkyňské hasiče. 
 

Rádi tě vše naučíme a vysvětlíme.  
Budeš s námi jezdit na soutěže požárního sportu.  

Ukážeme ti hasičskou techniku.  
Čekají tě ale i další aktivity spojené s hasiči  

nebo hry a soutěže. 
 

Pokud máš zájem, neváhej nás kontaktovat na 
čísle +420 725 720 793  

nebo na facebookových stránkách Hasiči Čkyně. 

Děkujeme dobrovolným hasičům SDH Čkyně za jejich nezištnou pomoc při nedávné havárii odpadů na ZŠ Čkyně.  
Jejich rychlá a profesionální reakce v době osobního volna byla neocenitelná. 

Bez jejich ochoty a dovedností bychom to jen težko zvládli a vynaložené finanční prostředky  
by byly mnohonásobně vyšší. 

Za obec Miroslav Kavlík 
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Cestovatelské besedy s promítáním

      V pátek 21. února se zájemci o cesto-
vání mohou podívat na nový pořad Vládi 
Hoška, ve kterém uvidí na území  Bavorské 
Šumavy mezi Roklanem a Falkensteinem 
tzv. Schachten. Jsou to nádherné staré  
horské louky se starými stromy a výhledy, 
kulturní dědictví Bavorského lesa, kde  
se dříve pásl dobytek. Toto území patří  
k nejhezčím na území Národního parku 
Bavorský les. 
      V druhé části večera vylezeme v krátkém 

pořadu na třítisícový Dachstein v rakouských 
Alpách a v hlavním pořadu večera navští-
víme s cestovatelem Bedřichem Kubálkem 
království Mustang v Himálaji. Uvidíme 
úžasnou přírodu nepálských hor v blízkosti 
Tibetu, život tamních lidí a velké několika-
denní slavnosti. 
      Poslední beseda a promítání v sezóně 
2024–25 bude v pátek 21. března. Česká 
horolezkyně Monika Benešová nám bude 
vyprávět o přípravách a zdolání nejvyšší 

hory světa, Mount Everestu. Podíváme se 
na úžasné snímky z Himálaje, navštívíme 
řadu vesnic, poznáme život běžných chu-
dých lidí, nosičů a šerpů, uvidíme základní 
tábor v oblasti Solo Khumbu pod „střechou 
světa“ i vlastní výstup přes výškové tábory 
až na vrchol Sagarmathy (nepálsky), vysoké 
8 848 metrů. Motto Moniky Benešové je: 
„Hlavně se z toho neposrat!“ Nenechte si 
ujít tuto besedu. 

Vladislav Hošek 

Promítání snímků z cest v Nahořanech s Vláďou Hoškem již podvacáté
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Řemeslo a umění na Čkyňsku

MUDr. Jana Tomanová: Stomatologie je řemeslo s prvky estetiky
        Doslova pod jejíma rukama a jejím  
zubařským křeslem ve čkyňské a vimperské 
ordinaci prošly čtyři generace pacientů. 
Jméno Toman je s obcí Čkyně neodmys- 
litelně spjato, a to v osobě MUDr. Jany  
Tomanové a jejího syna Jana, kteří se oba 
věnují dlouholeté stomatologické praxi. 
Paní Tomanová nyní po 45 letech končí  
aktivní kariéru jako zubařka a po 34 letech 
ordinaci ve Čkyni na konci srpna roku 2024 
opustila. V rozhovoru pro rubriku Umění  
a řemeslo na Čkyňsku se ohlíží za úspěšně 
vybudovanou praxí, nejčastějšími omyly  
v péči o zuby či dalšími pestrými aspekty své 
zubařské dráhy.  
 
Paní doktorko, je stomatologie umění  
či řemeslo? 
        Stomatologie je medicínský obor, kde na 
každý zákrok potřebujete ruce. Proto se dá 
říci, že je to řemeslo. Vše tvoříte rukama  
a pomocí nástrojů preparujete, modelujete, 
operujete, otiskujete. Zároveň je třeba mít 
smysl pro estetiku, vytvořit pěkný zub, aby 
ladil s ostatními.  
 
Můžete čtenářům přiblížit, jak jste  
se rozhodla pro zubařské povolání? 
        Stalo se tak na gymnáziu ve Vimperku, 
kde jsem studovala tehdy přírodovědnou 
větev. Bavila mě chemie a biologie. S kama-
rádkou jsme se ve 3. ročníku rozhodli pro 
stomatologii. Dodneška se navštěvujeme.  
Po maturitě jsme složily přijímací zkoušky  
na LF UK Plzeň a po pěti letech absolvovaly 
studium. Bydlely jsme spolu i na koleji. Po 
promoci se naše cesty rozešly, já nastoupila 
do Vimperka a ona do Písku. Dodnes jsme 
v kontaktu.  
 
V roce 1988 ve Čkyních existovala  
stomatologická ordinace, nicméně její  
stav byl, mírně řečeno, neuspokojivý.  
Můžete přiblížit, jaký dojem na Vás  
udělala? 
        Když jsem v červnu 1988 přišla do 
Čkyně, byl to naprostý šok. To nebylo nej-
horší středisko a okrese, ale nejzanedbanější 
v celém Jihočeském kraji. Všechny ostatní 
obce už měly tehdy dávno nová zdravotní 
střediska. Budova zvenku oprýskaná, stará 
okna, schodiště nevymalované 20 let, plné 

pavučin. V čekárně kamna, do kterých  
přikládaly uhlí zdravotní sestry. Přes víkend 
se netopilo, tudíž v pondělí ráno bylo v ordi-
naci 12 stupňů společně s jednou toaletou 
na mezischodišti bez topení. Technika  
v ordinaci zastaralá z 60. let, podlaha se 
houpala a všude nepořádek. Nechala jsem 
odvézt jedno nákladní auto plné haram-
pádí na skládku. Na 14 dní jsem musela 
přerušit provoz a zařídit úklid, tudíž výměnu 
lina a vymalování, nové závěsy a záclony. 
Teprve pak jsme začali ordinovat.  
 
Jak vzpomínáte na období privatizace 
státních zdravotních služeb do soukromé 
sféry?  
       V roce 1992 začala privatizace zdravot-
nictví, zrušily se OÚNZ (Ústavy národního 
zdraví, pozn. red.) Oznámili nám, že od  

1. 1. 1993 se musíme privatizovat ve své  
ordinaci a budeme ordinovat už jen jako 
soukromí lékaři se smlouvami na pojišťovny. 
Byly stanoveny hygienické a technické nor-
my pro nové ordinace. Čkyně nevyhovovala 
ani v jednom a ordinace byla uzavřena, 
vlastně celé zdravotnické středisko. Ve Čkyni 
se musela udělat rozsáhlá rekonstrukce, 
celé patro bylo v havarijním stavu. Na  
podzim 1994 bylo celé patro představeno 
podle nových norem, tedy každá ordinace 
měla vlastní čekárnu, WC pro personál  
a pacienty a hlavně vše na jednom poschodí. 
Také zde již bylo ústřední topení. Bohužel 
nových oken jsme se dočkaly až v roce 
2014, do té doby jsme museli při lijáku 
okna utěsňovat hadry a okny také táhlo.  
V témže roce byla zároveň opravena i fasáda 
budovy. Schodiště je však stále původní.
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Jakto, že, laicky odhadnuto, má většina  
lidí k zubařům negativní vztah?  
       Záleží na rodičích, jaký k tomu mají 
vztah oni a jak k tomu své děti vedou. Když 
si nečistí zuby rodiče, ani jejich děti si je 
nebudou čistit dobře a chodit pravidelně  
na ošetření. Mladá generace je už jiná, ale 
nejde to zobecňovat. Díky modernímu  
vybavení je ošetření méně bolestivé a kdo 
chce, nechá se ošetřit bezbolestně, v míst-
ním znecitlivění. Důležité je chodit na pre-
venci včas a chodit na ni alespoň jednou  
za rok. Ideální je naučit děti navštěvovat 
ordinaci od 2 let, seznámit je s personálem 
a ordinací. Dítě pak snáze spolupracuje,  
a pokud chodí odmala, pozdější zákrok  
nemusí být náročný. Také je důležité, aby už 
doma rodiče dítěti vysvětlili, že se v ordi-
naci budou prohlížet zoubky. Ukazujeme 
jim, jak správně čistit zuby, i to, jak vypa-
dají zuby zkažené.  
 
Lze srovnávat tehdejší studium zubařů  
s dnešní situací?  
       Nás studovalo v prvním ročníku 120  
a končilo 70. Proto byl dostatek zubních  
lékařů celých 30 let. Dnes se přijímá jen cca 
20–60 lidí podle fakult. Studium stomato-
logie je drahé, to se týká technického i per-
sonálního vybavení. Pro praktickou výuku 
jsme se na klinice střídali ve třech směnách 
na starém vybavení. Tehdy nic jiného ne-
bylo. Dnešní studenti mají moderní vyba-
vení i materiály a každý student pracuje na 
svém křesle s vlastními přístroji. Kliniky 
mají dnes nejmodernější technologie.  
 
Zažívala i v minulosti veřejnost  
nedostatek zubařů, jako je tomu dnes? 
       Dříve bylo vše plánované. Každý zubař 
měl přidělený svůj obvod přibližně s 2 000 

až 2 500 pacienty. Každé město i obec mělo 
určený počet lékařů podle množství oby-
vatel. Dnes si každý hledá svého zubaře, 
praktického lékaře apod. Ve Vimperku skon-
čilo během posledních let 6 stomatologů, 
ale nikdo je z mladých nenahradil. Nej-
horší situace je v pohraničí a v malých měs-
tech, kde skončila moje generace. Většina 
mladých absolventů si chce otevřít praxi  
ve velkých městech, ideálně krajských,  
a provozovat praxi bez smluv s pojišťov-
nami.   
 
Po studiích jste se vrátila do Vimperku.  
Nelákalo Vás zůstat chvíli ve větším  
městě? 
       Většina studentů z našeho ročníku se 
vracela do svých bydlišť. Já jsem se vrátila 
do Vimperka a zůstala tam pracovat 10 let. 
Vimperk bylo také pohraničí a i tehdy tam 
byla fluktuace lékařů. Zůstali tam jen ti, 
kdo tam měli kořeny.  
 
V čem je zubařina na malé obci  
specifická? 
       Bylo tu velké procento lidí, kteří o své 
zuby vůbec nedbali. Když jsem přišla do 
Čkyně, měla jsem na dveřích cedulku, že je 
třeba si před zákrokem zuby vyčistit, která 
tam visela dva roky. Někteří lidé se divili  
a nebyli zvyklí si zuby čistit vůbec. Zuby se 
přeci opravují čisté. Ale to je 34 let zpátky. 
V tomto ohledu se přístup pacientů zlep-
šil. Díky intraorálním kamerám (kamerám 
uvnitř úst) a také díky novému oboru, den-
tální hygieně, jsou lidé lépe seznámeni se 
stavem chrupu i zevnitř. To je velký přínos 
pro lékaře, opravovat zuby bez zánětu dásní 
a nánosů zubního kamene. Ve větších měs-
tech jsou lidé ochotní dát za nové techno-
logie i více peněz. Služby a ceny se musí 
přizpůsobit místním podmínkám. Na ven-
kově zase ale znám skoro všechny pacienty 
osobně. Za dlouhá léta se vypěstuje důvěra.  
 
Studium stomatologie si vybral 
i Váš syn. 
        Na gymnáziu ho hodně bavili počítače. 
Svůj zájem o IT skloubil i se svým povolá-
ním, protože dnešní stomatologie se bez 
práce s počítači neobejde. Nastoupil do  
ordinace po promoci v roce 2006. Nakou-
pili jsme nové vybavení, digitální rentgeny. 
RTG snímky jsme nemuseli vyvolávat v tem-
né komoře. Rentgen je přímo v ordinaci  
a na obrazovce u křesla hned vidíme sní-
mek a můžeme ho vyhodnotit. Od roku 1996 
máme kartotéku pacientů s výkony v počí-
tači. Uzávěrky dnes posíláme elektronicky 

na pojišťovny a trvá to 20 minut. Před  
20 lety na papírových dokladech to trvalo 
3 dny. 
 
Můžete jmenovat nějaké časté omyly, 
které přetrvávají u veřejnosti ve vztahu  
k péči o zuby? 
       Hodně lidí si se zanedbaným chrupem 
myslí, že když přijdou o zuby, nechají si 
„nastřelit“ nové a nebudou se o ně muset 
starat. To je velký omyl.  Implantáty naopak 
vyžadují naopak důslednou hygienu a hlavně 
je nelze zavést silným kuřákům. Lidé pod-
ceňují ošetření zubů i dásní. Pokud jdou na 
operaci kolene, kyčle nebo kardiologické 
operace, nevezmou je, dokud nemají chrup 
v pořádku. Neošetřené zuby jsou příčinou 
řady nemocí.  
 
A co péče o dětský chrup? 
       Zavedla jsem pravidelné prohlídky 
školních dětí i mateřské školky. Děti k nám 
docházely vždy v pátek 30 let každých půl 
roku na pravidelné prohlídky. Kdo měl kaz, 
hned jsme ho ošetřili. Kazivost se velmi 
snížila. Dříve to bylo 20 dětí z 20 s kazem, 
pak jen 1–2 děti. Mladá generace se zlep-
šila. Před 5 lety se od prohlídek upustilo  
a bohužel podle toho hodně dětí nedochází 
na ošetření vůbec nebo po dlouhé pauze. 
Pouze 20 % rodičů dbá o stav chrupu svých 
dětí a chodí s nimi pravidelně na prevenci. 
Děti se musí vést odmala k čištění zubů  
a chození na prohlídky. Aktuálně vnímám 
také jako negativní trend provádět u dětí 
zákroky v celkové anestezii. Některé děti 
nedokáží spolupracovat u běžných ošetření. 
Celková narkóza v pěti letech je ale zcela 
zbytečná. Vše začíná výchovou v rodině.   
 
Jak se, podle Vás, ještě může  
stomatologie dále vyvíjet? 
       To už sleduje spíše syn. Technologie 
opravdu výrazně pokročily. Kromě nových 
zubních souprav máme již 14 let panora-
matický rentgen, zubní CT (trojrozměrný 
rentgen), 5 let mikroskop, přístroje na  
ošetřování kořenových kanálků, přístroj  
na zavádění zubních implantátů. Poslední 
novinkou je CAD/CAM – výroba zubních 
korunek přímo v ordinaci. Všechny investice 
jsou ohromně vysoké, v řádech miliónů.  
 
Ohlédnete-li se za Vaší dlouholetou 
praxí, na co jste nejvíce hrdá?  
       Jsem ráda, že jsme dokázali i na tak 
malém městě vybudovat takovou praxi – 
ordinace pro praktické zubní lékaře, stoma-
tochirurgickou ordinaci a nově také dentální

Čkyně zpravodaj_leden_unor_2025_Sestava 1  28.01.2025  9:50  Stránka 21



22

AKTUALITY ze života Čkyně

hygienu. Je to komplexní péče o pacienty. 
Před 10 lety jsme opět vylepšili prostory 
praxe. Nová čekárna, WC pro personál  
a pacienty, šatna, klimatizace, snížení 
stropů, LED osvětlení. Změny tady bylo 
občas těžší prosadit, podpora obce nebyla 
vždy taková, jakou bychom si přáli. Ale  

poradili jsme si, stálo nás to velké úsilí  
a finance. Pracovat v takovém prostředí je 
ale radost i přes všechna úskalí a stálo to za 
to. I pacienti se u nás cítí dobře.  
 
Co Vás bude nejvíce zaměstnávat nyní?  
       Teď už se mohu věnovat cestování, 

které je mým největším koníčkem. Ráda 
také jezdím na kole a v zimě na běžkách. 
Máme velkou zahradu, kde trávím od jara 
do podzimu také hodně času. Předávám 
štafetu nové generaci. 
       Velice děkujeme za rozhovor. 

Adéla Matejová 

Hasiči Dolany nabízejí likvidaci veškerých starých elektrospotřebičů.  
Staré elektrospotřebiče mohou zájemci přivézt do Dolan  

na cvičiště SDH mezi buňky.  
               

Noční pouť Šumavou 
Slávek Kohút 

 
Noční pouť hřebenem kopců, 

lesem, domovem víl, 
kouzelný hlas ti šeptá 
řečí těch svatých chvil,  

že měsíc vlídný vyslyšel tě, 
stříbrným světlem stezku 

zaplavil. 
 

Ty kráčíš dál a v nočním chladu 
posloucháš lesní serenádu, 
okouzlen tichou tóninou, 
jež nese se dolů roklinou. 
Měsíce hvězdný doprovod 

na cestu vrhá svůj stín, 
nádheru toho okamžiku 

uschová pod zlatý baldachýn.

Kde se nachází tento objekt?   
 

Správná odpověď na hádanku z minulého čísla našich Aktualit je:  
nová čistička odpadních vod ve Čkyni.  

 
Vylosovaným výhercem je pan Karel Kohout ze Čkyně,  

který obdržel od obecního úřadu malou pozornost.   
Blahopřejeme. 

Hádanka z minulého čísla 

Připravujeme důležité akce v obci 
18.–20. 7. 2025 Čkyňská pouť    |   1. 8. 2025 Festival Šalom 
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Sport

Vánoční turnaj starších žáků 

       Dne 7. 12. jsme sehráli ne moc povedený 
zápas s týmem HC Budilov, kde jsme pro-
hráli 12:2. Mezi naše střelce se zapsali Karel 
Remeš ml. a Lukáš Růžička.  
      Další zápas nás čekal 21. 12. s týmem 
HC Netolice, kde jsme po opravdové bitvě 
vyhráli 6:3. Bohužel bylo uděleno několik 
disciplinárních trestů na obou stranách  
a nevyhnulo se nám ani zranění do konce 
sezóny. Nicméně okem diváka se jednalo  
o hodně povedený zápas.  

      Poslední zápas základní části jsme  
sehráli s týmem HC Šumavští Vlci 11. 1., 
kde jsme prohráli 7:4. Po základní části 
nám tak patří pátá pozice. 
      V sobotu 8. 2. bychom rádi pozvali 
všechny naše fanoušky na důležitý zápas 
play-off od 18:00, kdy vyzveme tým HC 
Prachatice a pokusíme se probojovat do se-
mifinále.  
      Další zápasy sehrajeme ve dnech 1. 3.  
a jako poslední zápas 29. 3. 

 Již tradičně byl jako každý rok 24. 12.  
k dispozici vánoční led pro všechny  
Čkyňáky s hojnou účastí všech věkových 
kategorií.  
 
      Budeme rádi za vaši podporu na zimním 
stadionu ve Vimperku při našich dalších 
zápasech. 
 

Za Zlatý lopaty  
Karel Růžička 

Zlatý lopaty opět bojují v MHL 

      V neděli 29. prosince 2024 se uskuteč-
nil vánoční turnaj pro starší žáky SK 
Čkyně. Během dopoledne byly využity  
obě tělocvičny základní školy, kdy se pět 
tříčlenných týmů utkalo v desetiminuto-
vých zápasech stylem „každý s každým.“ 

      Ve velké tělocvičně se hrál fotbal,  
v malé tělocvičně florbal.  
      Pro kluky rodiče připravili i příjemné 
pohoštění. A protože se jednalo o turnaj, 
byli oceněni ti nejlepší – první tři týmy  
obdržely balíček dobrot. 

      Děkujeme klukům za uplynulou pod-
zimní sezónu. V trénincích jsme nepovolili, 
trénujeme bez přestávky a těšíme se na 
jarní sezónu! 
 

Ondřej Sova, Jiří Founě, Jan Chrášťanský 
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      Již v tradičním sportovním duchu se 
uskutečnil Vánoční turnaj ve stolním te-
nisu pro dospělé i žáky TJ Sokol Čkyně. 
Vzhledem k velké nemocnosti našich členů 
TJ Sokol jsme pozvali pár hráčů z jiných 
oddílů stolního tenisu.  
      Akce se konala 28. 12. 2024 v místní  
tělocvičně ZŠ Čkyně a celkem se zúčastnilo 
17 hráčů. Za přispění TJ Sokola Čkyně, 
Aptaru Čkyně, KMP Čkyně, Intomy Čky-
ně, Farmy Martínek, Elektra Byl, Hospody 
Na hřišti Libor Schoř byli všichni účastníci 
odměněny přiměřenými cenami.  
      Děkujeme všem sponzorům. Za poskyt-
nutí prostor v nově upravené a krásné  
tělocvičně děkují všichni účastníci turnaje 
ZŠ Čkyně a TJ Sokol Čkyně. Velké díky 
patří organizátorům TJ Sokol Čkyně, a to 
zejména Milanovi Kavlíkovi i Petru Jirot-
kovi, který se organizace turnaje z důvodu 
nemoci v daném termínu nemohl zúčastnit. 
 

Výsledky muži 
      Ve čtyřhrách byli první Jarda Trojan 
a Libor Schoř. Za nemocného vítězného 
obhájce Petra Jirotku ve dvouhrách mužů 
kraloval hráč z TJ Sokola Zdíkov Zdeněk 
Martan, který ve finále porazil Jardu  
Trojana z místní TJ Sokol Čkyně. Na třetím 

místě skončil několikanásobný vítěz ně-
kterých předchozích ročníků Libor Schoř. 
Další byl Roman Martínek, Franta Náprs-
tek, Jirka Liška, Lukáš Provod, Vašek Sváta, 
Milan Kavlík, Jirka Trojan, Vláďa Beyvl, 
Honza Řeřábek, Roman Martínek ml., Bára 
Jeníčková, Vašek Martínek, Radek Bůžek 
a Roman Bůžek. 
 

Výsledky žáci 
      1. místo vybojoval Roman Martínek, 
těsně na 2. místě skončil Vašek Martínek 

ml., na 3. místě Vojta Hadrava, dále Vadim 
Lyvch, Pavel Kůta, Sebastian Zalewski,  
Veronika Beyvlová, Tomáš Bejvl a nejmladší 
benjamínek Jiří Lukele. 
    
          Děkujeme všem za velkou podporu  
a těšíme se na Velikonoční turnaj o čkyň-
skou pomlázku. 

 
Za oddíl stolního tenisu TJ Sokol Čkyně 

trenér žáků i dospělých  
Petr Jirotka 
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TJ Sokol

Vánoční turnaj ve stolním tenise 2024 

      Druhou lednovou sobotu se u nás ve 
Čkyni sjeli volejbalisté a volejbalistky  
z okolních měst a obcí, aby se zúčastnili 
novoročního volejbalového klání. Hrálo se 
na dva sety ve složení čtyři muži a dvě ženy. 
Po vyrovnaných výkonech se v konkurenci 
Katovic, Zdíkova, Volyně a Vacova umístila 
TJ Sokol Čkyně na krásném 3. místě.  
      Velký dík za skvělou organizaci turnaje 
patří členům našeho volejbalového oddílu, 
účastníkům turnaje v sestavě Adam Rod, 
Michal Tříska, Pavel Hanko, Pavel Nárovec, 
Natálie Turková a Aneta Beránková.  
 
      Akce byla podpořena: TJ Sokol Čkyně, 
MŠ a ZŠ Čkyně a dále sponzorskými dary 
firmy Podlahové studio R-K , Hanko CZ 
s.r.o, Rohde & Schwarz, COOP a skupiny 
Flanel. 

TJ Sokol Čkyně

Novoroční volejbalový turnaj mixů 
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Účast TJ Sokol na mezinárodním turnaji ve stolním tenisu Euregio 
      Hráči a členové TJ Sokol Čkyně dostali 
příležitost zúčastnit se mezinárodního tur-
naje stolního tenisu Sporturniert EUREGIO 
v německém městě Spiegelau. Stalo se tak 
při příležitosti 100 let založení tamního 
sportovního klubu. Přihlášení byli z Rakous-
ka, Německa a Čech. Zúčastnilo se přes sto 
hráčů z různých sportovních stolně teniso-
vých klubů a oddílů, přičemž zhruba polo-
vina jich byla z České republiky, převážně 
z Jihočeského kraje.  
      Obec Čkyně a TJ Sokol Čkyně repre-
zentovali celkem čtyři osoby, a to tři členové 
oddílu stolního tenisu TJ Sokol Čkyně Petr 
Jirotka, Milan Kavlík a Ladislav Beyvl  
a Libor Schoř za obec Čkyně.  
      Výsledky: Petr Jirotka se probojoval 
jako vítěz skupiny mezi 16 nejlepších.  

V následujícím vyřazovacím kole podlehl 
německému hráči. Ve skupině D se umístil 
na 3. místě Milan Kavlík a Ladislav Beyvl 
v této skupině skončil kolem 8–12. místa. 
Libor Schoř skončil mezi šestnácti nejlep-
šími hráči a pak byl v dalším zápasu vyřa-
zen.  
      Ve finále se utkali dva Češi: Milan  
Zahnmüller a Miroslav Bauer z Prachatic. 
Vítězem se stal Zahnmüller.  
      Turnaj proběhl v naprosto přátelské  
a pohostinné atmosféře ke spokojenosti 
všech hráčů i diváků.  
      Všichni zúčastnění děkují za možnost 
reprezentace TJ Sokol Čkyně a za podporu 
paní starostky obce Čkyně paní Stanislavě 
Tůmové. 

TJ Sokol Čkyně 

DJ Turista 
s podporou 

Obecního úřadu Čkyně 
 

Vás zve na 
 

DĚTSKÝ  
MAŠKARNÍ BÁL  
8. 2. 2025 ve 14:00 

v sále Kulturního domu 
ve Votáčce

ŠDETSKÝ MAŠKARNÍ BÁL
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      Až do 15. prosince dostaly děti ze 
Čkyně a blízkého okolí poprvé možnost  
zapojit se do projektu Ježíškova pošta a vložit 
svá přání Ježíškovi do umělecky zpraco-
vané dřevěné poštovní schránky. Sousoší  
s lesními zvířátky, zvoničkou a prostorem 
na dopisy se setkalo s velkou oblibou nejen 
u těch nejmenších obyvatel obce a socha je 
i po svátcích nevšední atrakcí při cestě na 
obecní úřad či do čkyňské knihovny.  
      Svá přání do schránky vložilo v koneč-
ném součtu 52 dětí. Ty, které uvedly na 
přání svoji adresu, obdržely pozdrav od  

Ježíška domů. Ostatní si jej mohly přijít  
vyzvednout na obecní úřad.  
      A co si přejí dnešní děti? Hitem bylo 
vše s postavičkou Stich a jedním z přání 
bylo třeba se stát mořskou pannou.  
 
      Autorem dřevěného díla je pan Václav 
Runda. Na rozhovor s ním v rubrice  
Řemeslo a umění na Čkyňsku se můžete 
těšit v příštím čísle Aktualit.  
 
 

Adéla Matejová
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Ježíškova pošta

Čkyňský fotoobjektiv

Ježíškova pošta obdržela 52 dopisů 

 Zimní námraza okem Vládi Hoška 

Čkyně 

Čkyně a Předenice

Okolí Čkyně 

Čkyně a Nahořany
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Křížovka pro pobavení

 
Termín pro zaslání správné odpovědi je 15. 2. 2024 na adresu: info@ouckyne.cz. Vylosovaný výherce obdrží malý dárek. 
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